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Voorliefde voor kunstgras  
bij voetbalbestuurders lijkt  
te verwaaien
Waait er een nieuwe wind?

Met de komst van een aantal nieuwe bestuurders bij de KNVB waait er een nieuwe wind met betrekking tot kunstgras en de rol die het speelt in  

het betaald voetbal. Maar of die wind fris te noemen is, hangt af van de belangen die je vooropzet.

Auteur: Guy Oldenkotte

De aanstelling van oud-Heracles Almelo-voorzitter 
Jan Smit als voorzitter van de raad van commis-
sarissen van de KNVB riep aanvankelijk de nodige 
vraagtekens op. Als voorzitter van Heracles Almelo 
had Smit altijd een uitgesproken mening, wanneer 
hij een vraag voorgelegd kreeg over de kunstgras-
mat waarop de club uit Almelo zijn thuiswedstrij-
den speelt. Smit was immer positief, niet in de laat-
ste plaats vanwege de financiële ondersteuning 
die de club van Koninklijke TenCate kreeg. Deze 

positieve houding komt voor de KNVB ongele-
gen, nu kunstgras wordt aangewezen als één van 
de oorzaken waarom het Nederlandse voetbal 
momenteel een grote crisis kent. Smit weet dat. ‘Ik 
heb een objectieve rol en zal de kwestie dus vanaf 
een andere kant bekijken’, was zijn reactie op de 
vraag of zijn consequente verdediging van kunst-
gras in het verleden invloed zou hebben op het 
beleid omtrent kunstgras dat hij nastreeft als voor-
zitter van de KNVB. ‘Er zal eerst gedegen onderzoek 

moeten komen. Als kunstgras niet voldoet, moet 
dat worden bewezen aan de hand van feiten’, zo 
was zijn motivering. 

Een draaiende oostenwind?
Sinds februari dit jaar is de KNVB versterkt met nog 
een bestuurder uit het oosten. Nico-Jan Hoogma 
was directeur bij Heracles Almelo, maar is nu direc-
teur topvoetbal bij de KNVB. Net als Smit werd ook 
Hoogma nooit betrapt op enige kritiek op de mat 
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in Almelo. Eenmaal aangesteld door de KNVB is 
hij echter meteen duidelijk over zijn voorkeur. ‘Het 
klopt dat ik directeur ben geweest bij Heracles, 
maar ik ben zelf altijd groot voorstander geweest 
van het matje dat in De Kuip ligt. Daar speel je 
volgens mij het beste voetbal op’, was zijn aanloop. 
Hij rondde zijn commentaar af met de bood-
schap: ‘Het ligt in de veranderingsagenda die de 
Eredivisie-clubs hebben opgesteld met de KNVB 
en het ECV. We zullen een modus moeten vinden. 
Als dit een manier is om het Nederlandse voetbal 
te verbeteren, gaan we die aangrijpen.’ KNVB-
directeur Eric Gudde zal tevreden zijn geweest met 
de boude uitspraken van zijn nieuwe collega’s. Hij 
zelf is altijd een groot pleitbezorger van voetballen 
op natuurgras geweest, en was daar altijd uitge-
sproken over in de tien jaar dat hij algemeen direc-
teur bij voetbalclub Feyenoord was. Zijn opvolger 
bij Feyenoord, Jan de Jong, had juist tien jaar lang 
geprofiteerd van kunstgas in het betaalde voetbal, 
tijdens zijn periode als algemeen directeur bij de 
NOS. De wetenschap dat voetbalwedstrijden voort-
aan altijd doorgaan, heeft stevig bijgedragen aan 
de inkomsten van de omroepen. Maar eenmaal in 
dienst bij Feyenoord liet ook Jan de Jong blijken 
welke mening over kunstgras hij verdedigde. Net 
als bij zijn voorganger Gudde hoeft kunstgras niet 
(langer) op steun van Jan de Jong te rekenen. 

Een gure wind? 
De personele verschuivingen en de meningen 
die bestuurders boven in de boom er opeens op 
na houden, maken het voor clubbestuurders niet 
makkelijker om te besluiten op welke ondergrond 
ze in de toekomst gaan spelen. Tijdens een debat 
over de toekomst van kunstgras liet VVV-voorzitter 
Hai Berden zich ontvallen dat de Werkgroep 
Kunstgras, die was opgericht door de koepelorga-
nisatie van de eredivisieclubs, berekend had dat de 
overstap naar natuurgras een club zo’n anderhalf 
tot twee miljoen euro zou kosten. Die kosten zijn 
voor de clubs die momenteel op kunstgras spelen 
(zie kader) eenvoudigweg niet op te brengen. Toch 
hebben verschillende bestuurders de afgelopen 
maanden uitgesproken dat hun club de overstap 
naar natuurgras overweegt. PEC-voorzitter Adriaan 

Visser lijkt daarbij van hetzelfde water gedron-
ken te hebben als provinciegenoten Jan Smit en 
Nico-Jan Hoogma. In augustus vorig jaar zei hij 
nog resoluut geen enkele aanleiding te zien om 
kunstgras te vervangen door welk ander type gras 
dan ook. Destijds noemde hij de discussie ‘pure 
demagogie, niet op feiten gebaseerd’. Begin dit jaar 
tekende tijdschrift Voetbal International echter uit 
Vissers mond op dat PEC Zwolle wil overstappen 
van kunst- naar hybridegras. De voorzitter geeft te 
kennen ‘puur rationeel’ geen reden te hebben om 
te stoppen met kunstgras. De ‘emotioneel geladen 
discussie’ ligt er wel aan ten grondslag. Gevraagd 
naar een aanvullende motivering laat de persvoor-
lichter van de club echter weten dat PEC Zwolle en 
Adriaan Visser er voorlopig voor kiezen om het niet 
meer over kunstgras te hebben. Het lijkt erop dat 
ze zijn moegestreden.

Ook bij Cambuur Leeuwarden willen ze het er 
voorlopig niet meer over hebben, nu de club de 
goegemeente in het hoge noorden die tegen spe-
len op kunstgras is tevreden heeft gestemd. Nog 
voordat het nieuwe seizoen was begonnen, gaf 
voorzitter Ype Smid al aan dat Cambuur de intentie 
heeft om in het nieuwe stadion een hybridegras-
mat te laten leggen. De club hoopt dat nieuwe 
stadion in 2020 te kunnen betrekken. Op de vraag 
hoe dat zit, blijft het stil, ondanks herhaaldelijk 
aandringen. De club heeft nog geen behoefte om 
daar verder op te reageren. Dat komt waarschijn-
lijk ook doordat het idee nog prematuur is en er 
nog geen definitieve afspraken zijn gemaakt met 
Tarkett Sport, wiens Fieldturf-mat in het huidige 
stadion ligt. 

Beperking van stadionmogelijkheden
Wie gelukkig wel bereid is te reageren, is Mattijs 
Manders, algemeen directeur van Ado Den Haag. 
Zoals het een echte Hagenaar betaamt, loopt hij 
niet weg voor zijn mening. Als Fieldmanager hem 
vraagt wat zijn uitspraak bij Omroep West, dat de 
club overweegt om vanaf 2019 weer op natuurgras 
te gaan spelen, inhoudt voor de club, ontvangen 
we keurig een antwoord. ‘Bij ADO Den Haag wordt 
het veld maximaal ingezet. Naast de trainingen 
en wedstrijden van het eerste elftal speelt ook het 
tweede elftal de competitiewedstrijden op het 
veld. Daarnaast wordt het veld dagelijks gebruikt 
door de vrouwenafdeling van de club. Het Cars 
Jeans Stadion is ook een evenementenlocatie. Een 
activiteit op het veld kan eenvoudig gekoppeld 
worden aan een vergaderdag of een themadag. 
Daarnaast organiseert onze maatschappelijke 
afdeling regelmatig evenementen en toernooien 
op het veld. Deze mogelijkheden komen allemaal 
te vervallen. Het beperkt ons dus wel degelijk wat 
betreft stadionmogelijkheden. Daarnaast zal er een 
trainingsaccommodatie met natuurgras gezocht 
moeten worden, een locatie waar ook de selectie 
gehuisvest kan worden. Alles moet vervolgens ook 
onderhouden worden. Naast een veld zal er een 
volledige accommodatie moeten komen; denk 
hierbij aan kleedkamers, gym, video- en medische 
ruimtes.’ Het is niet duidelijk waar de middelen 
daarvoor vandaan moeten komen. Manders erkent 
dat het besluit straks ook invloed zal hebben op 
de relatie met de supporters. ‘Bezoekers van ons 
stadion beleven de aanwezigheid van de selectie 
en het aanschouwen van trainingen nu nog als 
meerwaarde. Dat gaat veranderen. Bezoekers van 
de fanshop die komen om merchandise of tickets 
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te kopen, lopen geen kans meer om de spelers 
tegen het lijf te lopen’, zo merkt hij op. 

Verstikkende wind?
Op de belangrijke vraag, wat het besluit kan 
beteken voor de jeugdopleiding en de visie op 

het spel, kan Manders nog geen antwoord geven. 
Dat is jammer, want daaruit zou kunnen blijken of 
de overweging gestoeld is op een onderbouwde 
mening, of dat men eenvoudig meewaait met de 
wens van de massa. Dat idee heerst ook bij het 
besluit dat Almere City heeft genomen. Tijdens zijn 
nieuwsrede bevestigde voorzitter John Bes dat de 
club komende zomer al afscheid neemt van kunst-
gras in het stadion, ten faveure van een nieuwe 
natuurgrasmat. CSC Sport uit Zeewolde krijgt de 
eer om die te realiseren. Volgens Bes volgt het 
besluit op de wens van de technische staf om wed-
strijden op natuurgras te spelen. ‘We hebben op 
ons sportpark de ruimte om het bestaande kunst-
grasveld te verleggen naar een plek direct naast 
het stadion. Dit veld wordt voornamelijk bespeeld 
door de Academy en zal worden voorzien van een 
nieuwe tribune. Dankzij commerciële partnerships 
en strategische keuzes is het gehele project (aan-
leg natuurgras en verleggen kunstgras) een kwes-
tie van tonnen, niet van miljoenen. Alle commer-
ciële en maatschappelijke activiteiten verhuizen 

mee met het kunstgras.’ Almere City kiest dus voor 
consensus, waarbij het stadion natuurgras krijgt, 
terwijl de Academy op kunstgras blijft spelen. Een 
keuze waarbij wordt gehinkt op twee gedachten. 
‘Deze beslissing heeft niet direct impact op de 
Academy, behalve dan dat zij vanaf volgend jaar 
over een eigen hoofdveld beschikken’, zo stelt Bes. 
Elders in deze editie kunt u in het interview van 
collega Nino Stuivenberg met John Bes nog meer 
ins en outs lezen over de keuze van Almere City. 
De tijd van smooth sailing voor kunstgras in het 
betaald voetbal is voorbij. De eerste clubs zijn over-
stag, al dan niet met een zetje in de rug, en kiezen 
voor natuurgras. De komende maanden zal blijken 
in welke richting de bestuurders zich laten wijzen. 
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Welke clubs spelen er op kunstgras?
Op dit moment spelen in de hoogste 
divisie PEC Zwolle, Heracles Almelo, VVV-
Venlo, ADO Den Haag, Sparta Rotterdam, 
Roda JC en Excelsior op kunstgras. In de 
eerste divisie zijn dat Jong AZ, Almere City 
FC, FC Volendam, Telstar, SC Cambuur, FC 
Eindhoven, MVV, Jong PSV, FC Den Bosch, 
FC Oss, FC Emmen, FC Dordrecht, Helmond 
Sport en RKC Waalwijk.
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